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گروه علمی و آموزشی- علیرضا 
کاظمی اظهــار کرد: یکی از بزرگترین 
شبکه های اتصال دولت و مردم انجمن 

اولیا و مربیان است.
وی با بیان اینکه یکی از اضلاع مهم 
تحقق مهم ماموریتی، خانواده اســت، 
افزود: نقش خانواده در تربیت مهم تر از 
نقش مدرســه است چرا که شخصیت 
کودک پیش از مدرسه شکل گرفته و او 

در مدرسه رشد می کند.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: 
یکــی از دلایل ناکامی ها غفلت از نظام 
تربیتی خانواده است که سال ها بی متولی 
بوده است؛ ساختارهایی را همواره داریم 
اما نه تنها هرگز نتوانستیم سازو کار نقش 
آفرینــی تربیتی این بخــش را در نظام 
تعلیم و تربیت نشان دهیم بلکه به نقش 
کم ارزش حمایت مالی و سخت افزاری 

تقلیل یافته است.
کاظمی با تاکید بر اینکه دلیل این 
موضوع بی توجهی به اهمیت و جایگاه 
نظام و تعلیم در پیشرفت و توسعه کشور 
است، یادآورشد: همه دغدغه یک مدیر 

باید تربیتی باشد نه تامین تجهیزات.
وی با بیان اینکه اساسی ترین اقدام 
ما باید احیای نقش راهبردی انجمن اولیا 
و مربیان باشد، خاطرنشان کرد: آموزش 

و پرورش باید مسئله اول کشور باشد و 
ساز و کار انجمن برای ایفای نقش باید 
مهیا و تبدیل به نهاد عمومی غیردولتی 
شــود که اختیار عمل داشته باشد تا هم 
نیروی انسانی متخصص داشته باشد و 

هم بتواند تامین منابع کند.
وزیر آموزش و پــرورش تاکید 
کرد: مباحث انجمــن باید به ۲ بخش 

ســخت افــزاری و 
بخــش محتوایــی و 
تربیتی تبدیل شــود. 
هویت ملــی و دینی 
مــا در کانون شــکل 
می گیرد و سپس رشد 
می کند. کاظمی ادامه 
داد: اگر فرزند دلبسته 
آرمان هــای انقلاب و 
یا بی حجاب می شود، 

این در خانواده شکل می گیرد بنابراین 
مواظبت و مراقبت از موانع تربیت باید 

صورت گیرد.
وی بــه لــزوم پیشــگیری از 
آسیب های اجتماعی اشاره کرد و گفت: 
تقویت هویت ملی و دینی و پیشگیری 
از آسیب های اجتماعی را باید در دستور 
کار قرار دهیم. وزیر آموزش و پرورش 
با بیان اینکه حلقه اتصال انجمن اولیا و 

مربیان هستیم، اظهار کرد: در این حوزه 
باید زیرساخت های اساسی و اصولی را 
مهیا کنیم و اساسنامه را برای بازنگری 
به شورای عالی انقلاب فرهنگی ببریم 

که به یک بازوی توانمند تبدیل شود.
کاظمی افزود: ما نیاز به یک ســند 
راهبردی داریم، نقشه راهی می خواهیم 
که به انجمن اولیا و مربیان متصل شود.

وی یادآورشد: توانمندسازی اولیا 
و مربیان باید مهم ترین ماموریت سند 
راهبردی باشــد، آسیب های اجتماعی 
ناشی از اختلافات نسلی است  که باید 
این موارد رفع شــود. عاطفه ســادات 
مدبرنژاد مدیرکل انجمن اولیا و مربیان 
وزارت آمــوزش و پرورش نیز اظهار 
کرد: امروز مراکز راهنمایی و مشــاوره 
خانواده در اســتان های یزد، لرســتان، 

هرمزگان، قزوین، گلستان، گیلان فارس 
، خراسان شمالی و کهگیلویه بویه احمد 
از طریق شــبکه شاد افتتاح و همچنین 
مرکز مشــاوره با عنوان شــهید میثم 
حسینی در استان کرمان تجهیز می شود.
وی با بیان اینکــه انجمن اولیا و 
مربیان مهم ترین بســتر اســت که می 
تواند زمینه تعامل خانواده با نظام تعلیم 
و تربیــت را فراهم کند، 
افزود: هرچند که انجمن 
فراز و فرودهای زیادی را 
گذرانده است اما همواره 
نقش اساسی را در توسعه 
مشــارکت های مردمی 
در حــوزه نظام تعلیم و 

تربیت ایفا می کند.
انجمن  مدیــرکل 
اولیا و مربیــان وزارت 
آمــوزش و پــرورش تاکید کــرد: در 
انجمن اولیا و مربیــان چند اقدام مهم 
صورت می گیرد که یکی از این اقدامات 
توســعه انجمن مدارس است و در این 
راستا در تمامی مدارس واجدالشرایط 
انتخابات انجمن اولیا و مربیان برگزار و 
نمایندگان اولیا معرفی شده است چراکه 
معتقد هستیم که باید همه ظرفیت اولیا 

در مدرسه استفاده شود.

مدبرنــژاد با بیان اینکــه یکی از 
رویکرددهای اصلی شفافیت و ارتباط 
متقابل مدرســه و خانواده است، اظهار 
کرد: اقدام دیگر آموزش و توانمندسازی 
والدین اســت که با یک وقفه ۵ ســاله 
آزمــون انتخــاب مدرســان آموزش 
خانواده برگزار شد و نزدیک به ۲ هزار 
و ۵۰۰ مدرس جدید به جمع مدرسان 
آموزش خانواده اضافه شــد و مدرسان 

آموزش خانواده تخصصی شد.
وی افــزود: همچنیــن امســال 
دوره های توانمندســازی مدرســان 
آموزش خانواده در اســتان های کشور 
و حضــوری برگــزار شــد. مدیر کل 
انجمن اولیــا و مربیان وزارت آموزش 
و پرورش خاطرنشان کرد: در راستای 
توانمند سازی خانواده برای پیشگیری 
از آسیب های اجتماعی اقدامات خوبی 
صــورت گرفته اســت. همچنین در 
کشــور ۳۴۰ مرکز راهنمایی و مشاوره 
خانــواده پیوند داریم که تعدادی از آنها 
غیر فعال هســتند و ما به دنبال احیای 
این مراکز هســتیم. مدبرنژاد ادامه داد:  
باتوجــه به مناطق هــدف در قرارگاه 
آســیب اجتماعی به دنبــال افتتاح ۱۰ 
مرکز راهنمایی و مشاوره پیوند هستیم 

تا مناطق هدف هم دارای مرکز شوند.

گروه علمی و آموزشی- در میان 
نام های متفاوت از فناوری های ســال 
۲۰۲۴، فناوری هــای مبتنی بر هوش 
مصنوعی نیز وجود دارنــد که درباره 
آنها صحبت شــد اما به مرحله عرضه 
و تولید انبوه نرســیدند. شــرکت های 
بزرگ هــوش مصنوعی خــواه برای 
جمــع آوری پــول، خــواه آرام کردن 
ســهامداران یا تاثیرگــذاری مثبت بر 
مطبوعات عادت دارند پیشرفت هایی 
را اعلام کنند که آماده عرضه نیســتند. 
اصطلاح صنعتی برای این محصولات، 
»پوچ افزار« )Vapourware( است و 
به محصولاتی گفته می شود که خیلی 
دیرتــر از زمان پیش بینی شــده عرضه 
می شوند یا در برخی موارد اصلا با بازار 
نمی رســند. صنعت هوش مصنوعی 
در سال گذشته پوچ افزارهای بسیاری 
تولید کرده است که تشخیص تبلیغات 
را از واقعیت دشوار ساخته اند. اکنون با 
رسیدن به سال ۲۰۲۵ می توانیم نگاهی 
به بزرگ ترین محصولات و وعده های 
هوش مصنوعی بیندازیم که هنوز کاملا 

عملی نشده اند.
هوش مصنوعی مولد الکسا

شرکت »آمازون«در سپتامبر ۲۰۲۳ 
یک نمونه هوشمندتر از دستیار صوتی 
»الکســا«را معرفی کرد که با مدل های 
زبانی بزرگ طراحی شــده بود. آمازون 
ادعا کرد نســخه آینده دستیار صوتی 
نــه تنها امکان گفت وگوی طبیعی تر را 
فراهــم خواهد کرد، بلکه قابلیت کافی 
را برای درک نشانه های غیرکلامی مانند 
زبان بدن و تماس چشــمی با استفاده 
از دوربین های تعبیه شــده در دستگاه  

خواهد داشت. 
اکنون با گذشت بیش از یک سال، 
آینده الکسا در هاله ای از ابهام قرار دارد. 
گزارش بلومبرگ در ماه اکتبر اعلام کرد 
که آزمایش کنندگان از نســخه جدید 
ناراضی هســتند زیرا دستیار صوتی، 
پاسخ های سخت و طولانی ارائه می دهد 
و با ویژگی های موجود خانه هوشمند 
کار نمی کند. رویترز نیز درباره مشکلات 
مدل های زبانی داخلی آمازون گزارش 
داد که این شــرکت را بر آن داشت تا از 
مدل زبانی »کلود« شرکت »آنتروپیک« 
کمک بگیرد. براساس گزارش ها مبنی 
بر کنــار گذاشــتن برنامه های معرفی 
الکســای جدید در ماه اکتبر، اکنون به 

نظر می رســد که این دستیار صوتی در 
سال ۲۰۲۵ عرضه شود.

 جی پی تی-۵
شرکت »اوپن ای آی«هرگز به طور 
رسمی نگفت که چت بات  «جی پی تی-

GPT(»۵-۵( را در سال ۲۰۲۴ منتشر 
خواهد کرد اما »سم آلتمن«مدیرعامل 
شرکت در اواخر سال ۲۰۲۳ تأیید کرد 
که کار کردن روی آن آغاز شــده است. 
در ماه مارس، بیزینس اینسایدر با استناد 
به منابع ناشناس ادعا کرد که مدل زبانی 
بزرگ جدید در اواسط سال به بازار وارد 

خواهد شد. 
یک مدیرعامل ناشــناس پس از 
مشــاهده یک نسخه نمایشــی، آن را 
از لحاظ مادی بهتر دانســت. آلتمن در 
اواسط سال، انتظارات را کم کرد و گفت: 
»ما هنوز کارهای زیادی برای انجام دادن 
روی جی پی تی-۵ داریم.« و در ماه اکتبر 
به مخاطبان ردیت گفت: »امسال انتظار 
مــدل جدید را نداشــته باشــید.« این 
شرکت در عوض GPT-o۱ را منتشر 
کرد که به ادعای آن می تواند پرسش ها 
را با دقت بیشتری پردازش کند اما بسیار 

کندتر و گران تر است.

کلود ۳.۵ اپوس
اوپن ای آی در به تعویق انداختن 
عرضه مدل هــای زبانی بــزرگ تنها 
نیســت. شرکت آنتروپیک در ماه اکتبر 
نوید عرضه مــدل »کلود ۳.۵ اپوس«را 
در ســال ۲۰۲۴ داد که قرار بود نسخه 
جدیــدی از بزرگ ترین مدل زبانی آن 
باشــد اما در حال حاضر اصلا اشاره ای 

به آن نشده است. 
»داریو آمودی«یکی از بنیان گذاران 
و مدیرعامل آنتروپیک ماه گذشته گفت 
که برنامه پیش رو همچنان داشتن یک 
کلود ۳.۵ اپوس اســت اما هیچ زمانی 
را بــرای عرضه آن اعلام نکرد. اگرچه 
صحبت هایی درباره استفاده آنتروپیک 
از ۳.۵ اپــوس بــرای ارائــه داده های 
مصنوعی به مدل های ارزان تر آن وجود 
دارد اما این می تواند نشــانه دیگری از 
کاهش بازدهی مدل های پیشرفته باشد.

اپــل  شــخصی  زمینــه 
اینتلیجنس

اگر اولین بیانیــه مطبوعاتی »اپل 
اینتلیجنس«را در ماه ژوئن ببینید، متوجه 
تمرکز زیادی بر »زمینه شخصی«خواهید 
شد. این عبارت سه بار در دو پاراگراف 

اول بیانیه ظاهر می شــود و به نسخه ای 
از دستیار صوتی »سیری« اشاره دارد که 
می تواند اطلاعات را از ایمیل ها، متن ها، 
یادداشــت ها و موارد دیگر استخراج 
کند. »تیــم کوک« مدیرعامل اپل در آن 
زمان اعلام کرد: رویکرد منحصربه فرد 
ما هــوش مصنوعی مولــد را با زمینه 
شخصی کاربر ترکیب می کند تا هوش 

واقعا سودمندی را ارائه دهد. 
اگرچه اپل اینتلیجنس در ماه اکتبر 
وارد شد اما زمینه شخصی هنوز وجود 
نــدارد. اپل تصمیم گرفــت تا عرضه  
ویژگی های هوش مصنوعی خود را در 
سال آینده افزایش دهد و بدین ترتیب، 
قدرت های زمینه ای ســیری نتوانستند 
در سال ۲۰۲۴ ظاهر شوند. هنوز دقیقا 
مشــخص نیست که این قابلیت ها چه 

زمانی عرضه خواهند شد.
اســتدلال چندمرحله ای در 

موتور جست وجوی گوگل
گــوگل در کنفرانس ماه مه خود 
گفت که به زودی قابلیت های استدلال 
چندمرحله ای را بــه »ای آی اورویوز« 
در موتور جســتجوی خود می آورد و 
به کاربران امکان می دهد تا ســوالات 

پیچیده ای را بپرسند و همه اطلاعات را 
از هوش مصنوعی »جمینای« دریافت 
کنند. اکنون گــوگل می گوید کاربران 
برای برخورداری از این قابلیت ها باید 
منتظر نسخه »جمینای ۲.۰« باشند که به 
تازگی وارد مرحله آزمایش های محدود 

شده است.
پروژه آسترا

بزرگ تریــن افشــای ورودی/
خروجــی مرتبط با هــوش مصنوعی 
گوگل، پروژه موسوم به »پروژه آسترا« 
بود؛ یک برنامه نمونه اولیه که می تواند 
آنچه را در لحظه نگاه می کنید شناسایی 
کند، به پرسش های پشت سر هم درباره 
آن پاسخ دهد و نکات کلیدی را از یک 

مکالمه ۱۰ دقیقه ای به خاطر بسپارد.
اگرچه گوگل در ابتدا قصد داشت 
چیزی مانند آســترا را در ســال ۲۰۲۴ 
عرضه کند اما بازه زمانی آن را به ســال 
۲۰۲۵ رســانده اســت. اگرچه گوگل 
با »سامســونگ« روی یک هدســت 
واقعیــت افزوده کار می کند و دموها را 
در اختیار مطبوعات قرار داده است اما 
هیچ اطلاعاتــی درباره قیمت یا تاریخ 

عرضه آن وجود ندارد.

ربات های خانگی سامسونگ 
و ال جی

نمایشــگاه تجــاری CES در 
ژانویه گذشــته، مکان بســیار خوبی 
برای نشــان دادن ناامیدی فروشندگان 
لوازم الکترونیکــی در قرار دادن خود 
به عنــوان رهبران هــوش مصنوعی 
بــود. نمونه های بــارز از این موضوع، 
شرکت های سامسونگ و ال جی هستند 
که هر دو ربات های خانگی هوشــمند 
با قابلیت های هــوش مصنوعی را به 

نمایش گذاشتند. 
به عنوان مثال، یک تیزر ویدیویی 
برای ربات »بالی«سامســونگ نشــان 
می دهــد ربــات از طریــق پیامک به 
صاحبش هشــدار می دهد که سگش 
در حال شــلوغ کردن است و سپس به 

دســتورالعمل ها برای دادن میان وعده 
به ســگ و گذاشــتن ویدیوی مورد 
علاقه اش پاســخ می دهــد. ال جی نیز 
قابلیت های مشــابهی را بــرای عامل 
هوش مصنوعی خانه هوشمند »زیرو 
لیبر هوم« خــود وعده داد و توانایی آن 
را برای درک زمینه و هدف و همچنین 
برقــراری ارتباط فعال با کاربران اعلام 

کرد. 
مانند بسیاری دیگر از دستگاه های 
حاضر در نمایشــگاه CES، هیچ یک 
از ایــن ربات ها به عنوان یک محصول 
واقعی قابل خرید عملی نشــده اند اما 
نباید تعجب کنیم. سامسونگ نزدیک 
به پنج سال اســت که درباره برخی از 
نسخه های ربات بالی بدون عرضه آن 

صحبت می کند.

۹۰ درصد آسیب های اجتماعی ناشی از 
اختلافات خانواده و مربیان با نسل جدید است

وزیر آموزش و پرورش گفت: ۹۰ درصد آسیب های اجتماعی ناشی از اختلافات خانواده، اولیا و مربیان با نسل 
جدید است و به همین دلیل است که برخی از دانش آموزان با شنیدن یک حرف کوچک از مادر یا معلم به رفتارهای

 ناهنجار روی می آورند.
وزیــر آموزش و پــرورش با بیــان اینکه حلقه 
اتصــال انجمن اولیــا و مربیان هســتیم، اظهار 
کرد: در این حوزه باید زیرســاخت های اساسی 
و اصولــی را مهیــا کنیم و اساســنامه را برای 
بازنگری بــه شــورای عالی انقــاب فرهنگی 
ببریــم که به یــک بازوی توانمند تبدیل شــود.

گــروه علمی و آموزشــی-  به 
نظر می رســد که شرکت »سامسونگ 
 CES دیســپلی« قرار است نمایشگاه
۲۰۲۵ را بــا نوآوری های نســل بعدی 

فناوری »OLED« روشن کند.
»سامســونگ  شــرکت 
 )Samsung Display(»دیســپلی
زیرمجموعه شــرکت »سامســونگ« 
امروز پنجم ژانویه چشــم انداز خود را 
بــرای آینده فناوری »دیود نورگســیل 
ارگانیک«)OLED( آشکار ساخت و 
اعلام کرد که قصد دارد طیف گسترده ای 
را از محصولات جدید OLED برای 
دســتگاه های حوزه فناوری اطلاعات 
 CES« و وســایل نقلیه در نمایشــگاه

۲۰۲۵« به نمایش بگذارد.
کــه   ۲۰۲۵  CES نمایشــگاه 
برای عموم مــردم از روز هفتم تا دهم 
ژانویه در لاس وگاس برگزار می شود، 
 OLED جدیدتریــن نوآوری هــای
سامسونگ را برای تبلت ها، لپ تاپ ها، 
نمایشــگرهای رایانه و نمایشگرهای 
خودرو بــه نمایش می گذارد. از جمله 
 ۲۰۲۵ CES موارد برجسته نمایشگاه
می توان به محصولات پیشــگامانه ای 
مانند پنل ۱۸.۱ اینچی تاشــو، نســل 

جدیدی از نمایشــگرهای کشــویی، 
فناوری »دوربین زیر پنل«)UPC( برای 
وسایل نقلیه و »نمایشگرهای اطلاعات 
مرکزی«)CID( قابل خم شــدن اشاره 
کرد که همگــی در این رویداد معرفی 

خواهند شد.
 OLED نمایشــگر ۱۸.۱ اینچی
تاشــو که برای کاربردهــای فناوری 
اطلاعات طراحی شــده است، وقتی به 
طور کامل باز شود، از یک نمایشگر به 
اندازه تبلت به یک نمایشگر ۱۳.۱ اینچی 
در انــدازه لپ تاپ تبدیل می شــود و 
قابلیت حمل را افزایش می دهد. شرکت 
سامســونگ دیســپلی از چندین پنل 
 Slidable« کشــویی مانند OLED
 Flex Duet»، «Slidable
 Slidable« و   «Flex Solo
Flex Vertical« رونمایــی می کند 
که به کاربــران امکان می دهند تا اندازه 
صفحه نمایــش را آزادانه تنظیم کنند. 
سامســونگ دیسپلی تاکید کرد که این 
عوامل نوآورانه، ارزش متمایز فناوری 
OLED را در دســتگاه های نســل 
بعدی حوزه فناوری اطلاعات برجسته 
می کنند. در بخش خودرو، سامسونگ 
دیسپلی از محصولاتی رونمایی خواهد 

کرد که هدفشان این است تا خودروها 
را هــم کاربردی تر و هم از نظر بصری 
جذاب تــر کنند. فنــاوری UPC یک 
دوربین را زیر نمایشــگر قرار می دهد 
و سیستم های نظارت بر راننده را بهبود 
می بخشــد و در عین حــال، طراحی 
براق خود را حفظ می کند. نمایشــگر 
CID قابل خم شــدن برای تناسب با 
شــکل های گوناگون تنظیم می شــود 
و نمایشــگر بزرگ HUD جایگزین 
نمونه های اســتاندارد نمایشــگرهای 
تعاملی می شــود. سامسونگ دیسپلی 
ایــن نوآوری ها را به عنوان نمونه هایی 
از این موضوع برجسته کرد که چگونه 

OLED می تواند ســبکی و کارآیی را 
در نمایشگرهای خودرو ترکیب کند.

عــلاوه بــر ایــن، سامســونگ 
QD-« دیسپلی مجموعه محصولات

OLED« خــود را در ســال ۲۰۲۵ 
ارائــه خواهــد داد. ایــن محصولات 
شامل پنل های QD-OLED بسیار 
روشــن برای تلویزیون ها و پنل های با 
وضوح بالا برای نمایشگرهای حرفه ای 
مخصوص گیمرها هستند. به گفته این 
شرکت، این محصولات جدید دقت و 
کنتراســت رنگی فوق العاده ای را ارائه 
می کنند و تجربه تماشای فوق العاده ای 

را ارائه می دهند.

گروه علمی و آموزشی- ایلان 
ماسک از برنامه های آرتمیس ناسا برای 

ارسال انسان به ماه انتقاد کرده است.
»ایــلان ماســک«، مدیرعامــل 
و  به صراحــت  اســپیس ایکس، 
اظهارنظرهای بحث برانگیز در شبکه 
اجتماعــی ایکــس شــهرت دارد اما 
درمورد سیاست فضایی آمریکا نسبتاً 
محافظه کار بوده اســت. البته اخیراً از 
برنامه هــای آرتمیس ناســا که دائم به 
تعویق می افتند، انتقــاد کرد. به تازگی 
نیز ماســک گفته هــدف اصلی مریخ 
اســت نه ماه. ایلان ماســک در پستی 
در ایکس گفت: »ما مســتقیم به مریخ 
می رویم. ماه حواس پرتی اســت.« این 
اظهارات ماســک کاملًا با برنامه های 
ناسا برای ارسال انسان به قطب جنوبی 

مــاه در اواخر این دهه میلادی و ایجاد 
پایگاه عملیاتی در آنجا تضاد دارند. اگر 
ماسک در جایگاه شهروندی معمولی 
چنین حرفــی می زد، می شــد به آن 
اعتنایی نکرد امــا از زمان ایفای نقش 
در پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری، ماسک نقش مشاور 
مهمی در دولت آینده را بر عهده گرفت. 
همچنین تا حدی مسئول معرفی »جرد 
آیزاکمن« به عنوان رئیس بعدی ناســا 
بود. ماسک سیاســت فضایی ایالات 
متحده را هدایــت نمی کند اما مطمئناً 

نظرات او تأثیرگذار خواهند بود.
نظرات جدید ایان ماســک 

درباره سفر به مریخ
ایلان ماسک از مدت ها قبل مریخ 
را به عنــوان مقصد انســان ها ترجیح 

می داد، تاکنون با برنامه های ناســا که 
متمرکز بر ماه بود، مخالفتی نکرده بود 
و چندان نیز درباره آنها در شــبکه های 
اجتماعی نظر نمی داد. البته همکاری یا 
هم فکری با ناســا قابل درک است؛ این 
آژانس با اســپیس ایکس قراردادهای 
میلیارد دلاری بسته است. ایلان ماسک 
اخیــراً از برنامه های ناســا انتقاد کرده 
اســت. از نظر او، برنامه های آرتمیس 
بسیار کُند پیش می روند و بیش  از حد به 
پیمانکارانی وابسته اند که بیشتر به دنبال 
جــذب بودجه های دولتی هســتند و 
علاقه کمتری به نتایج دارند؛ برای مثال 
او، در روز کریسمس در ایکس گفت: 
»معمــاری آرتمیس بســیار ناکارآمد 
اســت؛ زیرا برنامه ای برای به حداکثر 
رســاندن مشاغل اســت، نه برنامه ای 

برای به حداکثر رساندن نتایج. به چیز 
کاملًا جدیدی نیاز داریم.« به تازگی نیز 
با همان لحن صریح و آشنای خودش 

گفت هدف او مریخ است، نه ماه.
مأموریــت آرتمیس نه فقط برای 
ناسا بلکه برای صنعت فضایی ایالات 
متحده، آژانس فضایی اروپا و ســایر 
شــرکای بین المللی که با بازگشــت 
انســان به ماه همسو شــده اند، مسئله 
مهمی اســت؛ چون از سویی ایالات 
متحده رقابت شــدیدی با چین دارد 
تا در ســطح ماه حضور پررنگی داشته 
باشد. البته خیلی از دولتی ها نیز درباره 
نارکارآمدی برنامه آرتمیس با ماسک 
هم نظرند. البته این به معنای انحلال این 
برنامه نخواهد بود؛ چون این برنامه در 

دولت اول ترامپ ایجاد شد.

»OLED« نمایشگرهای نسل بعدی فناوری

ایلان ماسک: ما مستقیم به مریخ می رویم، ماه حواس پرتی است

۷ فناوری هوش مصنوعی که از سال ۲۰۲۴ جا ماندند
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